
Archiefinstellingen verwerven, 
bewaren en ontsluiten archief-
documenten met als uiteinde-
lijke doel ze ter beschikking te 
stellen van onderzoekers, bur-
gers en andere geïnteresseer-
den. Qua terbeschikkingstel-
ling en archiefgebruik leveren 
de technologische ontwikke-
lingen heel wat nieuwe moge-
lijkheden en vragen op. Voor 
de Duitse archivarissenver-
eniging (Verein deutscher 
Archivarinnen und Archivare) 
voldoende redenen om haar 
jaarlijkse congres aan gebruik 
en gebruikers te wijden.

Het congres vond plaats in 
Magdeburg, tijdens het inter-
bellum een belangrijk centrum 
van het Nieuwe Bouwen. De 
socialistische burgemees-
ter Hermann Beims stimu-
leerde er de ontwikkeling van 
diverse, vaak kleurrijke sociale 
(tuin)wijken. Sinds de val van 
de Muur zet men er opnieuw 
sterk in op stadsvernieuwing. 
Om die gestalte te geven, 
wordt in belangrijke mate een 
beroep gedaan op archivali-
sche informatie. In de voor-
malige DDR spelen archie-
ven wel vaker een belangrijke 
maatschappelijke rol, onder 
meer bij juridische geschillen 
rond schadevergoeding voor 
onteigeningen in de Sovjettijd 
of voor kinderen die tijdens 
het DDR-regime in tehuizen 
opgroeiden.

In haar openingstoespraak 
stelde sabine	 Brünger-
weilandt dat wetenschap-
pelijke vooruitgang steeds 
ontstaat in een wisselwer-
king tussen de nieuwste 
technologie en bronnenma-
teriaal. Vandaag evolueert de 
technologie naar met elkaar 
gelinkte databanken, virtu-
ele onderzoeksomgevingen. 
Kenmerken daarvan: samen-
werking en communicatie, 
ook met leken. Voor archieven 
betekent deze evolutie een 
enorme kans op een grotere 
zichtbaarheid. Dat blijkt vol-
gens aleksandra	 Pawliczek	
ook uit het CENDARI-project. 
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De technische mogelijkheden, 
onder meer op het vlak van 
ontologieën en het semantisch 
web, zijn enorm. Het is enkel 
zaak goed na te denken over 
waar men heen wil.

Peter Sandner wees in zijn 
lezing op de problemen waar-
mee men als archivaris gecon-
fronteerd wordt bij de uitbouw 
van een digitale leeszaal: extra 
werk ter bescherming van de 
persoonlijke levenssfeer, lees- 
en interpreteerbaarheid van 
de vele formaten, en authen-
ticiteit van de stukken. Om 
de authenticiteit te garande-
ren pleit hij ervoor om, naar 
analogie van de koelketen in 
de voedingsector, elke stap 
in het proces te registreren. 
Terwijl voor Sandner vertrou-
welijkheid voorgaat op toe-
gankelijkheid, kiest Bastian 
Gillner resoluut voor open-
heid. Hij klaagt aan dat de aan-
wezigheid van de archiefsec-
tor op het web nog al te vaak 
beperkt blijft tot een soort 
van geëmuleerde leeszaal: 
statisch en allesbehalve inter-
actief. Voorts pleit hij ervoor 
de gebruiker centraal te stel-
len. De archivaris moet zijn 
rol opnemen als makelaar van 
bronnen op het net.

Het eerste contact tussen 
gebruiker en archiefdienst 
verloopt vandaag veelal via 
het net. Daarbij gaat het vaak 
om nieuwe gebruikers; die de 
archiefsector niet of nauwe-
lijks kennen. Daarom besliste 
het Landesarchiv Baden-
Württemberg zijn website 
aan te passen: bij een eer-
ste bezoek aan de website 
verschijnt een pop-up met 
extra informatie over wat een 
archief is, lange teksten zijn 
vervangen door beknopte en 
gerichte informatie, archief-
jargon wordt verklaard in een 
glossarium, en als antwoord 
op recurrente vragen wor-
den online onderzoeksgidsjes 
geproduceerd.

Na de instorting poogt het 
Keulse stadsarchief zi jn 

bestanden virtueel te recon-
strueren en digitaal te presen-
teren. Jochen Hermel stelde 
de webtool voor die men 
daartoe ontwikkelde. Bij de 
reconstructie wordt gebruik 
gemaakt van crowdsourcing. 
Gebruikers kunnen kopieën 
afleveren, gegevens toevoe-
gen en online privénotities 
maken. Ook bij twee digita-
liseringsprojecten rond kerk-
registers wordt het publiek 
betrokken. Over de kwaliteit 
van user generated content 
waren de sprekers veeleer 
positief: hij verrijkt de ont-

sluiting en leidt tot klanten-
binding, aldus Christina	Wolf. 
Bovendien maken dergelijke 
platforms het mogelijk dat 
gebruikers met elkaar in con-
tact treden.

silke	 jagodzinski presen-
teerde de resultaten van de 
APEx-enquête bij 22 archie-
finstellingen en hun gebrui-
kers naar het gebruik van 
web 2.0-toepassingen. Dat 
Facebook de populairste toe-
passing is, is geen verrassing. 
Wel valt op dat er nauwelijks 
mogelijkheden zijn om feed-
back te geven. Nochtans vin-
den zowel gebruikers als archi-
varissen feedback zinvol, net 
als tagging en Linked Open 
Data bijvoorbeeld.

Tijdens het slotdebat hield 
Gillner meermaals een ste-
vig pleidooi voor een ver-
regaand gebruik van soci-
ale media, onder meer als 

middel tot klantenbinding. 
VdA-voorzitster Becker wees 
echter op het gevaar dat de 
grens tussen werk en vrije tijd 
erdoor vervaagt. Een groot 
voordeel is alvast dat archie-
ven voor hun communica-
tie nu niet langer afhankelijk 
zijn van de traditionele media. 
Maar welke web 2.0-toepas-
singen moet men dan gebrui-
ken? Volgens sommigen kan 
men het best werken met een 
duidelijk plan, anderen opte-
ren dan weer voor de methode 
van trial and error. Bij de zin 
van Twitter voor onze sector 

werden door de meeste spre-
kers de nodige vraagtekens 
geplaatst.

Vanuit de zaal kwam de vraag 
hoe investeren in digitale lees-
zalen en sociale media te rij-
men valt met besparingen en 
een krimpend personeelsbe-
stand. Samenwerking en zo 
veel mogelijk automatiseren 
zijn mogelijke antwoorden, in 
bepaalde gevallen levert digi-
talisering van archief op ter-
mijn zelfs tijdsbesparing op. 
Maar, aan digitalisering zijn 
ook grenzen: er moet nauw op 
worden toegezien dat digita-
lisering de kerntaken van een 
archiefinstelling niet in het 
gedrang brengt, en digitalise-
ren kan pas na een voldoende 
diepgaande ontsluiting. De 
volgorde is dus: ontsluiten, 
toegangen op het net, digita-
liseren — niet omgekeerd.

Gerd De Coster
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Begin oktober vond voor de zesde keer het tweejaarlijkse congres voor hand-
schriftenbibliothecarissen plaats. Ook archivarissen en onderzoekers waren van 
de partij.

De eerste uitdaging ging over het bewaren van digital born materiaal en begon 
met de keynotelezing van C. Prom (Illinois) over het verwerven en bewaren van 
digitale archieven. Daarna volgden een aantal concrete voorbeelden over het 
bewaren van e-mail (KB Denemarken), van Net Art (digitale, interactieve kunst) 
en van de berichtgeving op sociale media over het voorbije Eurovisiesongfestival.

Creating New Digital Contents with New Technology was de hoofdtitel van 
de tweede uitdaging, met als eerste project Biblissima (BnF). Biblissima of 
Bibliotheca bibliothecarum novissima wil vanaf eind 2016 een platform aanbieden 
over het geschreven cultureel erfgoed van de middeleeuwen en de renaissance. 
Het tweede project, Denmark seen from the air, is een succesvol crowdsourcing-
project van de KB Denemarken met tienduizenden luchtfoto’s. Het derde luik 
ging over de (digitale) editie van de werken van Ludvig Holberg (1684-1754). 

De derde uitdaging betrof het virtueel samenbrengen van documenten, archieven 
en collecties die momenteel verspreid zijn. Het eerste project, Fragmentarium, wil 
het internet gebruiken als een centrale werkplek voor het inventariseren, cata-
logiseren en onderzoeken van fragmenten van middeleeuwse handschriften, al 
dan niet verspreid over verschillende bibliotheken. Het tweede project betreft de 
digitalisering en studie van de dagboeken van Alexander von Humboldt (1798-
1804), en het catalogiseren en digitaliseren van alle Humboldt-documenten 
uit de Staatsbibliothek zu Berlin en de Biblioteka Jagiellonska in Krakau. Het 
derde project, Early Modern Letters Online (EMLO) van Cultures of Knowledge 
(Oxford), is openaccessplatform en digitale toolkit waarbinnen wetenschappers, 
archieven en bibliotheken hun epistolaire data voor de periode 1550-1750 kun-
nen verzamelen, opslaan, publiceren, analyseren en visualiseren. De twee laat-
ste projecten binnen deze uitdaging waren Europeana-projecten. De site www.
europeana1914-1918.eu bevat een selectie van meer dan 400.000 documenten 
uit WO I uit tien nationale bibliotheken, aangevuld met materiaal uit privébezit 
verzameld op Collection Days. Daarna ging het over de opvolging van Europeana 
regia (2010-2012). Eén van de prangende vragen was wie de dure opslagkosten 
blijft betalen na het officiële einde van een dergelijk project.

Uitdaging 4 had als titel: Promoting Digital Discovery: Reports on Selected 
National and International Resources: Databases, Networks, Services, and Portals. 
Volgende digitale instrumenten werden voorgesteld: Discovery van de National 
Archives in Londen, Bibale (over de herkomst van handschriften) van het IRHT 
in Parijs, Kalliope, de union catalogue voor zowel collecties met persoonlijke 
papieren en autografen als voor de archieven van uitgeverijen in Duitsland, en 
het CERL-portaal voor handschriften en oude drukken. 

De laatste uitdaging ging over het gebruik van geavanceerde technische moge-
lijkheden. Hier werd de nieuwe databank van EROMM voorgesteld, maar de 
meeste aandacht ging naar Discarding images en andere voorbeelden van ver-
spreiding van handschriften op het internet, zoals de animatiefilm De herinacio.

De conferentie werd afgesloten met een uitwisselingsmoment over de rol van 
de expertengroep onder de nieuwe koepel van CERL. Deze twee congresdagen 
leverden veel inspiratie op, en zin om deel te nemen aan enkele van de voorge-
stelde initiatieven. Voor iedereen die werkt rond (middeleeuwse) handschriften 
is deelname aan dit congres een absolute aanrader!

Een uitgebreid verslag is terug te vinden op http://www.knvi.me/profiles/blogs/
digital-and-congresverslag-traditional-manuscripts-challenges-of-. 

An Smets

Digital and Traditional Manuscripts: Challenges of a Great 
Migration 
9-11 oktober 2014 - kopenhagen

De culturele sector krijgt rake 
klappen. De besparingen die 
worden opgelegd zijn reëel 
en onafwendbaar. Nederland 
heeft dit een aantal jaar gele-
den ook meegemaakt. Dit 
bracht Maarifa (België) en 
Cubiss (Nederland) samen 
om met de sector na te den-
ken over hoe openbare biblio-
theken ondanks het moei-
lijke klimaat toch een nieuwe 
richting kunnen inslaan. 
Marjan Middelkoop en Sheila 
Schuijffel van Cubiss namen 
het woord.

Marjan	Middelkoop is senior 
adviseur beleidsontwikke-
ling bij Cubiss en zag heel 
wat goede en minder goede 
initiatieven bij Nederlandse 
openbare bibliotheken tijdens 
hun besparingsjaren. Marjan 
werd in haar verhaal bijge-
staan door sheila	schuijffel, 
teamleider Strategie en 
Ondernemerschap bij Cubiss. 
Marjan en Sheila zochten naar 
Nederlandse voorbeelden die 
inspirerend kunnen werken 
voor Vlaamse openbare biblio-
theken. Wat ging goed? Maar 
vooral: welke minder goede 
keuzes heeft men gemaakt bij 
de besparingen?

BEZUINIGINGEN EN 
TIJDSPAD
Tussen 2010 en 2013 werd 93 
procent van de Nederlandse 
bibliotheken geconfronteerd 
met de aankondiging van 
bezuinigingen. Maar daar hield 
het niet mee op: 56 procent 
kreeg daarna een tweede aan-
kondiging. Besparingen zijn 
dus geen eenmalig feit maar 
een soort systeemcrisis. 

In Nederland ging het voor 
de grootste groep over bezui-
nigingen van om en nabij de 
5 procent. Sommige biblio-
theken kregen echter ook te 
maken met uitschieters tot 50 
procent. Eén bibliotheek moest 
zelfs tot 75 procent inleve-
ren. Een opvallende vaststel-
ling was evenwel dat niet elke 

Inspiratie uit Nederland: 
openbare bibliotheken 
in tijden van crisis
4 november 2014 - Berchem
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aangekondigde bezuiniging 
effectief werd uitgevoerd.

In Nederland is een gemeente 
niet verplicht om een biblio-
theek te hebben. Dit heeft tot 
gevolg dat er heel wat variatie 
is in de financiering van biblio-
theken. Door de besparingen 
krijg je dan ook een toene-
mende concurrentie op een 
beperkt aantal bijkomende 
subsidiekanalen. Het biblio-
theekmanagement moet zich 
dan ook van langs om meer 
gaan specialiseren in de speci-
fieke vaardigheid van fondsen-
werving. Daarnaast zie je op 
het vlak van het personeels-
beleid, dat in zijn algemeen-
heid de vaste medewerkers-
kern kleiner wordt, en wordt 
aangevuld met meer flexibele 
krachten en vrijwilligers. Ook 
het managen van een grote 
groep vrijwilligers wordt een 
nieuwe noodzakelijke compe-
tentie van het management. 

SOORTEN 
BEZUINIGINGEN
Naast gekende besparings-
maatregelen — denk aan het 
bevriezen van de index, het 
sluiten van vestigingen, het 
evolueren naar openingstij-
den zonder personeel maar 
met zelfuitleen, het snoeien 
in het collectiebudget of het 
bezuinigen op backoffice per-
soneel — werd in Nederland 
ook geëxperimenteerd met 
het openbaar aanbesteden 
van subsidies. Dit houdt con-
creet in dat bijvoorbeeld een 
gemeente een subsidiebe-
drag voor bibliotheekwerking 
ter beschikking stelt en daar 
ook commerciële partijen op 
laat bieden.

De grootste besparingen kwa-
men er op personeel, maar ook 
werd duidelijk gesnoeid in het 
collectiebudget. Vandaar dat 
in Nederland een groeiende 
aandacht is voor collectiebe-
heer door middel van collec-
tiebeleidsplannen, instrumen-
ten voor collectiemanagement 
en groepsaankopen. 

WElKE KEUZES 
De jeugd is een dankbare 
doelgroep voor bibliotheken. 

Vandaar dat ook een aan-
tal Nederlandse bibliotheken 
ervoor kozen om hier radicaal 
op in te zetten. Niet alleen de 
doelgroep is interessant, ook 
de strategische positie die 
de bibliotheek inneemt tus-
sen gemeente en school. Dit 
brengt de bibliotheek in een 
kernpositie bij verschillende 
belangrijke actoren binnen 
de gemeente. Bij de focus 
op scholen wordt niet alleen 
ingezet op het ter beschik-
king stellen van de collectie, 
maar ook samenwerking op 
het vlak van mediawijsheid. De 
vraag rijst dan natuurlijk wel in 
hoeverre bibliotheekpersoneel 
zelf instructies op het vlak van 
mediawijsheid kan en moet 
gaan geven. Eerder is toch de 
trend om zich te beperken tot 
het initiëren van projecten met 
externe partners. 

Het radicaal inzetten op scho-
len had echter ook een aan-
tal nevenwerkingen. Zo werd 
in Nederland de zichtbaar-
heid van de bibliotheek een 
belangrijk punt van discussie. 
Als de bibliotheek op school 
is, moet je dan nog een vol-
ledige jeugdafdeling hebben? 
En indien niet, hoe zichtbaar 
en herkenbaar is de biblio-
theek dan nog voor de jeugd? 
De kans is reëel dat er min-
der gelezen wordt buiten de 
(bib op) school. Minder visibi-
liteit betekent ook moeilijkere 
structurele financiering, dus 
is het heel erg belangrijk om 
een goed businessmodel op te 
stellen om de keuze voor de 
bib op school op lange termijn 
betaalbaar te houden. 

Met kenniswerkplaatsen wil 
men formeel en informeel 
onderwijs samenbrengen en 
ondersteunen. Het idee werd 
geïnspireerd op de Londense 
Idea Stores. De bibliotheek 
verlegt hierbij haar accent van 
instituut naar een focus op de 
bibliotheekfuncties. De biblio-
theek stelt haar ruimte en col-
lectie ter beschikking aan 
iedereen om kennis te gaan 
delen. Ruimte en collectie is 
pas een begin. De klanten zelf 
gaan er mee aan de slag om 
kennis met andere klanten te 

delen. Dit onder de begelei-
ding van de bibliotheek.

Een variant op de kennis-
werkplaatsen is de makers-
bibliotheek. Hier legt de 
bibliotheek meer de nadruk 
op technologische innovatie. 
Zoals vroeger de bibliothe-
ken de eerste waren met een 
kopieermachine of de open-
bare internetcomputers intro-
duceert de bibliotheek voor 
haar klanten nieuwe instru-
menten zoals 3D-printers. In 
Nederland stelde de provincie 
Brabant middelen ter beschik-
king voor een speciale bus 
waarin mensen concreet ken-
nis kunnen maken met nieuwe 
technologische apparatuur: de 
Makersbuzz. Bij de makersbi-
bliotheek ligt de focus op de 
lokale gemeenschap, de ont-
wikkeling van het individu en 
het delen van technologische 
kennis en informatie. 

Een ander antwoord van de 
bibliotheken op de besparin-
gen is het zich richten op het 
sociale domein. Of de exten-
ded library zoals dat dan heet. 
Ingegeven door decentralise-
ring van domeinen als jeugd-
zorg, zorg, toeleiding naar 
werk, etc… gaan bibliotheken 
op zoek naar een maatschap-
pelijke meerwaarde door het 
ondersteunen van diverse 
gemeenschappen in het soci-
ale domein. Belangrijke drijf-
veer bij deze keuze is van 
strategische aard. Je kan 
immers doelstellingen van de 
gemeente realiseren en op die 
manier de zichtbaarheid en 
het belang van de bibliotheek 
verhogen. 

De ochtend was te kort om 
alles te behandelen, waar-
door in vogelvlucht nog naar 
een aantal andere initiatieven 
werd verwezen zoals retailbi-
bliotheken, multifunctionele 
accommodaties, de digitale 
bibliotheek, bottom-up initi-
atieven en commerciële alter-
natieven. Zeker voer voor een 
vervolgsessie. 

CONClUSIE
De besparingen in Neder-
landse bibliotheken zijn een 

systeemcrisis en geen een-
malig feit. Het kan dan ook 
niet anders dan dat dit een 
vergaande verandering met 
zich heeft meegebracht in 
het landschap van openbare 
bibliotheken in Nederland. 
Bibliotheken gingen hun kern-
taken herdefiniëren en legden 
andere accenten. Sommige op 
het onderwijs, andere op het 
faciliteren van kennisdeling, 
nog andere door hun werk-
gebied te verleggen naar het 
sociale domein. Meer dan eens 
kwam de zichtbaarheid van de 
bibliotheek in de verdrukking 
en stelde men ook een tekort 
aan specifieke competenties 
vast voor specifieke taken. 

De omschakel ing is in 
Nederland zeker nog niet 
voorbij. Er wordt nog volop 
gediscussieerd over bijvoor-
beeld de zichtbaarheid van 
de bibliotheek, de rol van het 
lezen en het boek of wat zijn 
de kerntaken van de biblio-
theek die niet door de vrije 
markt kunnen worden geor-
ganiseerd.

Tot slot gaven Marjan en Sheila 
nog volgende adviezen mee:

• geef aandacht aan een con-
tinue lobbying richting sub-
sidient;

• zorg voor een cijfermatige 
onderbouwing van activitei-
ten;

• toon je maatschappelijke 
meerwaarde aan;

• zorg voor een duidelijke 
positionering en een her-
kenbaar beeldmerk;

• ga kijken bij buren en col-
lega’s: benchmarking;

• verzorg de intercollegiale 
kennisuitwisseling.

Maarifa is een Belgisch 
adviesbureau voor biblio-
theken (www.maarifa.be) 
en werkt nauw samen met 
de Nederlandse organisatie 
Cubiss (www.cubiss.nl) die 
bibliotheken in Nederland 
begeleidt en adviseert.

Alexander Stierman
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De Brabantse Archivarissen-
dag, hét jaarlijkse ontmoe-
tingsmoment van archiva-
rissen uit Vlaams-Brabant, 
Brussel, Antwerpen en Noord-
Brabant, ging dit jaar door in 
Antwerpen. Organisatoren 
waren Caroline	 Van	 Camp 
en haar ploeg van de dienst 
Informatiebeheer van de 
Provincie Antwerpen. Het dag-
thema sloot mooi aan bij de 
focus van deze jonge dienst: 

“het nieuwe werken als oppor-
tuniteit voor de archivaris/
informatiebeheerder”. Voor 
een goed gevulde zaal spra-
ken, naast Caroline zelf, filip	
Boudrez van het Felixarchief 
Antwerpen, soizik	Van	Huele	
van de dienst Document- en 
Informatiebeheer van de 
provincie Vlaams-Brabant 
en Marco	 Klerk, informatie-
specialist bij de gemeente ‘s 
Hertogenbosch. Moderator 
van dienst was ingmar koch, 
archiefinspecteur bij de pro-
vincie Noord-Brabant.

Onder de titel ‘De digitale 
archivaris: van the A-team 
tot McGyver’ bracht filip	
Boudrez op een vlotte en 
ludieke manier een ode aan 
de helden uit zijn jeugd en 
aan de digitale archivaris als 
de superheld van het moderne 
informatiebeheer. Net als de 
inventieve tv-helden uit de 
jaren tachtig (“If you have a 
problem, if no one else can 
help...”) moet de archivaris 
zich onmisbaar maken binnen 
zijn of haar organisatie door 
de kern van het probleem 
aan te pakken. Waar ligt het 
bestuur wakker van? Van de 
versnippering van informatie, 
van de beperkte opslagcapa-
citeit, van de afhankelijkheid 
van uiteenlopende informa-
tiesystemen, van de integri-
teit van digitale documenten.

De echte digitale archiva-
ris neemt een voorbeeld aan 
McGyver en Face uit The 
A-team. Hij of zij legt de zaken 
op een goede en begrijpe-
lijke manier uit. En gaat er 
niet zomaar van uit dat de 

Brabantse Archivarissendag 
7 november 2014 - antwerpen

medewerkers van zijn organi-
satie dat uiteindelijk zelf wel 
zullen inzien. Digitaal werken 
kan ook zonder duur DMS, 
werken met mappen is effi-
ciënt, regelmatige selectie 
en vernietiging betekent een 
belangrijke kosten- en tijds-
besparing, applicaties archi-
veer je door documenten 
en metadata als dossiers te 
exporteren, …

De digitale archivaris biedt 
oplossingen aan voor zaken 
die er toe doen binnen de 
organisatie. Die oplossingen 
hoeven niet mooi te zijn, denk 
aan de constructies die door 
het A-Team in elkaar worden 
gelast, als ze maar werken. 
Dat kan het zowel gaan over 
digitaliseren (wat zijn de pri-
oriteiten, ...), digitaal werken 
(dossiers als basis, metada-
tamodellen, wegwerken van 
handtekeningen, …) als digi-
taal bewaren (regelmatige 
selecties, digitale overdrach-
ten, …).

Dure technische snufjes zijn 
niets voor de digitale archi-
varis. Hij of zij doet het met 
eenvoudige middelen: map-
pen in verkenner, de naamge-
ving van de bestanden. XML 
en de Windows kladblok zijn 
de ‘duct tape’ en het Zwitsers 
zakmes van het informatie-
beheer. De digitale archiva-
ris levert een toegevoegde 
waarde aan zijn organisatie. 
Zijn werk zorgt voor efficiën-
tere processen en bespaart 
ICT geld. Bovendien maakt hij 
of zij een kwaliteitsvolle archi-
vering mogelijk.

Ten slotte speelt de digitale 
archivaris, net als de leden van 
het A-Team, verschillende rol-
len in het verhaal. Van archi-
varis en adviseur tot klusjes-
man en business analist. Maar 
bovenal is hij of zij een durver.
Caroline	 Van	 Camp sprak 
geëngageerd over “De infor-
matiebeheerder: de ambas-
sadeurs van de dienst 
Informatiebeheer”. Sinds 
2010 werkt de provincie 

Antwerpen aan de omscha-
keling van een papier-gedre-
ven kantooromgeving naar 
een volledig digitaal dossier-
beheer. De informatiebeheer-
ders, contactpersonen bij de 
verschillende diensten, spe-
len daarbij een centrale rol. In 
een eerste fase (2010-2011) 
werden bij alle diensten digi-
tale klassementen ingevoerd. 
Een projectmatige aanpak 
en de steun van het manage-
ment waren uiteraard belang-
rijk, anderzijds was ook een 
persoonlijke aanpak vereist: 
het letterlijk op de diensten 
naast de medewerkers zitten 
bij het uitwerken en toepas-
sen van de klassementen. De 
informatiebeheerder in elke 
dienst zorgde als contactper-
soon en ‘trekker’ mee voor de 
kwaliteit van de klassementen 
en de ‘nazorg’. Na afloop van 
het project stonden zij in voor 
het verder beheer van ‘hun’ 
dienstklassementen en de 
contacten met ICT. Wat deze 
laatste dienst betreft: afstem-
ming was niet altijd makkelijk. 
ICT hield aanvankelijk vast 
aan het idee dat met techno-
logie alles op te lossen is. En er 
speelde ook een element van 
prestige: de dienst ICT zag 
informatiebeheer vooral als 
zijn werkterrein.

In 2011-2013 volgde dan de 
voorbereiding van de verhui-
zing van de centrale admi-
nistratie naar een tijdelijke 
huisvesting. In 2017 komt op 
de plaats van het huidige 
Provinciehuis immers een heel 
nieuw gebouw. Deze voorbe-
reiding omvatte een belang-
rijk traject rond informatiebe-
heer: ‘papier in beweging’. In 
totaal bleek er zich zo’n 914 
meter aan papieren documen-
ten in de kantoren te bevinden. 
Tijdens opruimdagen werden 
in alle diensten selecties uit-
gevoerd: dossiers werden op 
basis van de selectielijst ver-
nietigd (in totaal 153 ton!) of 
gearchiveerd. Ook nu stond 
de centrale archiefdienst de 
diensten met raad en daad bij. 
Er werden zelfs koffiekoeken 

voorzien om de opruimdagen 
goed te starten! Die actieve 
ondersteuning schiep heel wat 
goodwill. Vanaf deze fase fun-
geerde de lokale informatiebe-
heerder eveneens als lokale 
archiefverantwoordelijke. Hij 
of zij stond in voor aanpas-
singen aan de selectielijst en 
was verantwoordelijk voor de 
archivering.

Ten slotte ging Caroline nog 
even in op het netwerk van 
interne informatiebeheerders 
dat sinds 2011 werd uitge-
bouwd. In totaal zijn er zo’n 40 
informatiebeheerders actief 
bij de centrale administratie 
(de buitendiensten zullen pas 
in een later stadium aan bod 
komen). Zij hebben een dui-
delijk vastgelegd takenpakket. 
Elke nieuwe informatiebeheer-
der krijgt een opleiding en er 
zijn regelmatige bijscholings-
cursussen. De interne commu-
nicatie gebeurt via een eigen 
pagina op het intranet, een 
Yammer-discussiegroep en 
een nieuwsbrief.

Marco	Klerks gaf tijdens zijn 
lezing ‘Informatievoorziening 
is meer dan ‘van informatie 
voorzien’’ een ontspannen 
en bij wijlen humoristische 
inkijk in de evolutie van de 
dienst Documentaire Zaken 
(DZ) van de gemeente ‘s 
Hertogenbosch. Het gemeen-
tebestuur is sinds 2003 bezig 
met het uitrollen van het 
‘nieuwe werken’, sinds 2010 
binnen het project ‘Ruimte 
voor Werk’. Er werd een zaak-
systeem in gebruik genomen 
en er werd nagedacht over 
nieuwe spannende dingen 
zoals werken in the cloud.

In het kader van ‘Ruimte 
voor Werk’ werd de dienst 
Documentaire Zaken in 2011-
2012 volledig gereorganiseerd. 
De taken postverwerking en 
digitalisering werden naar 
andere diensten overgeheveld 
en de vroegere bibliotheek- 
en documentatiedienst ver-
dween. De afgeslankte dienst, 
die in het organogram een 
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plaats kreeg naast de dienst 
Facilitaire Zaken, kon zich nu 
volledig toeleggen op infor-
matiebeheer. Er kwamen ook 
nieuwe functies: een record-
manager, functioneel applica-
tiebeheerders, medewerkers 
zaakgericht werken en, in 2014, 
een informatie-architect (de 
job van Marco).

De dienst houdt zich nu vooral 
bezig met de training van 
digitale vaardigheden op de 
werkvloer, analyse en advi-
sering rond zaakgericht wer-
ken, management van digi-
taliseringsprojecten en risico 
assessment. Daar horen ook 
ludieke acties bij, zoals het uit-
delen van ‘zure appels’ bij de 
diensten, onder het motto “we 
helpen je door de zure appel 
bijten”.

Maar de vraag is, hoe zit het 
nu met archiefbeheer? Marco 
stelt vast dat de beheerders 
van papieren dossiers aan 
hun lot werden overgelaten. 
En wat digitaal documentbe-
heer betreft is de dienst nog 
steeds zoekende. De dienst DZ 
beweegt zich meer en meer 
richting ICT, terwijl er plan-
nen zijn om het Stadsarchief 
als erfgoedorganisatie bij 
de afdeling Archeologie en 
Monumentenzorg onder te 
brengen.

Tot slot gaf Marco nog enkele 
tips mee. Ik onthoud vooral: 
hou voeling met je klanten en 

onderhoud je contacten op de 
werkvloer, ga vooral praktisch 
om met de situatie zoals hij nu 
is, niet zoals hij zou moeten 
zijn.

Net als Caroline bracht soizik	
Van	Huele met ‘De deur staat 
eindelijk open: hoe de dienst 
document- en informatie-
beheer een prominente rol 
kreeg in de begeleiding van 
het ‘maximaal digitaal’ werken 
binnen de provincie Vlaams-
Brabant’ het verhaal van haar 
dienst gedurende de afgelo-
pen jaren. De activiteiten van 
de dienst met betrekking tot 
digitaal documentbeheer ble-
ven lange tijd te vrijblijvend. 
Ook de ondersteuning door 
het management ontbrak. 
Daar kwam verandering in 
toen het bestuur ging inzet-
ten op e-werken (flexplekken, 
thuiswerken, ...) en met aller-
lei problemen werd gecon-
fronteerd. Het bleek door de 
grote informatieversnippering 
niet mogelijk te zijn zomaar 
ineens overal digitaal te gaan 
werken.

De dienst DIB kreeg het voor-
zitterschap van de werkgroep 
Maximaal digitaal. Doel van 
deze werkgroep is het organi-
seren van acties om de digitale 
informatie beter te structure-
ren. Hier zijn weinig midde-
len voor, maar binnen de DIB 
is er wel inzet en durf om dit 
op poten te zetten. Zo werd 
er klein begonnen met het 

begeleiden van de diensten 
bij het gebruik van de vaste 
Office-pakketten. Samen met 
deze tips and tricks werden 
ook procedures rond docu-
mentbeheer ingevoerd. Ook 
zette de dienst een archief-
server in eigen beheer op, los 
van de ICT-dienst, bestemd 
voor de bewaring van de afge-
sloten digitale dossiers van de 
administratie.

Toch is de strijd nog niet 
gestreden. Naast ICT is ook 
de Communicatiedienst een 
concurrent op het vlak van 
informatiebeheer. En de keuze 
van een nieuw notuleringssys-
teem gebeurde onlangs nog 
zonder dat de DIB vooraf op 
de hoogte was of om advies 
werd gevraagd. De bedoeling 
van de werkgroep Maximaal 
digitaal is dan ook om bij de 
diensten meer draagkracht te 
creëren voor projecten infor-
matiebeheer.

Soizik gaf nog volgende raad 
mee: zoek als archiefdienst of 
dienst informatiebeheer het 
gat in de markt. Toon aan dat 
projecten rond digitaal wer-
ken pas kans van slagen heb-
ben als de digitale informatie 
geordend en toegankelijk is. 
Durf in het gat te springen!
Tijdens het aansluitend vra-
genhalfuurtje werd door het 
panel en de zaal verder inge-
gaan op de rol en de kansen 
van de archivaris als informa-
tiebeheerder. Het aanleren van 
zelfs gewone digitale vaar-
digheden (klikken en slepen) 
is een belangrijke opdracht 
voor de archivaris, zo leer-
den we. Dan kan je ineens de 
juiste handelingen met betrek-
king tot goed documentbe-
heer meegeven. En het geeft 
je een voet tussen de deur bij 
de diensten. Caroline gaf nog 
mee dat het makkelijkst pra-
ten is met de dossierbeheer-
ders op de werkvloer. Zij zien 
het nut van goed informatie-
beheer direct in.

Interessant: de archiefdienst 
van de VUB ontwikkelde een 

scoremodel (rood – oranje – 
groen), om aan de universi-
taire medewerkers te tonen 
hoe goed of hoe slecht ze sco-
ren op het vlak van informatie-
beheer. Een goede manier om 
in dialoog te gaan over nieuwe 
werkmethodes.

Soms kan het ook nuttig zijn 
om te wachten tot een sys-
teem faalt. Ga daarop met 
je plan van aanpak naar het 
management.

En de verhouding met ICT? 
Uiteindelijk kan je niet zonder 
hen om projecten op te zetten. 
Maar de archiefdienst/dienst 
informatiebeheer moet eige-
naar blijven van zo’n projecten, 
ICT zorgt voor het technische 
luik. Zo kan je het technische 
beheer van een digitaal depot 
gerust overlaten aan de ICT-
dienst, eens het systeem is 
opgezet.

En ten slotte is het belangrijk 
om de rollen en verantwoor-
delijkheden binnen de organi-
satie duidelijk vast te leggen. 
Anders eindigt het in ruzie.

Op het einde van de ochtend-
sessie werd er tijd gemaakt 
om twee collega’s die bin-
nenkort met pensioen gaan 
in de bloemetjes te zetten: 
Ria van den Heuvel-Habraken 
(Archiefinspecteur Provincie 
Noord-Brabant) en Marc 
Vanhauter (secretaris van de 
Kring van Archivarissen in de 
Provincie Antwerpen). Marc 
kon helaas wegens een lang-
durige ziekte niet aanwezig 
zijn. We wensen hem heel veel 
beterschap.

Bart Sas



De Europese Commissie 
bereidt al enkele jaren een 
Data Protection Regulation 
(DPR) voor die streeft naar 
een betere bescherming van 
de persoonlijke levenssfeer. 
De verouderde Richtlijn van 
1995 wordt herzien, verruimd 
en vooral aangepast aan de 
informatierevolutie die inter-
net teweeg heeft gebracht. 
Het Europese Parlement 
amendeerde het voorliggende 
ontwerp op talrijke plaatsen 
en keurde de draft in eerste 
lezing goed op 12 maart 2014. 
De Europese Raad buigt er 
zich nog over. In 2015 zou de 
DPR van kracht moeten wor-
den. Alle lidstaten streven 
naar een harmonisering van 
de regelgeving en zullen hun 
nationale wetgeving richten 
op het Europese juridische 
kader.

Het Europese Hof van Justitie 
bracht intussen de privacy 
problematiek volop in de 
belangstelling door het baan-
brekende arrest dat het velde 
op 13 mei 2014 over de rol 
van Google met betrekking 
tot het privacy-recht (het 
zogenaamde Google Spain-
arrest). Het Hof oordeelde dat 
Google, ook voor de in de zoe-
kindex aanwezige gegevens, 
moet voldoen aan de strenge 
regels van het privacy-recht. 
Iedereen die opgenomen is in 
die index kan een verzoek tot 
inzage, correctie en verwijde-
ring indienen.

Tijdens een Ronde Tafel, geor-
ganiseerd door het Algemeen 
Rijksarchief, bogen een 25-tal 
Belgische archivarissen en 
specialisten zich over de con-
sequenties die de nieuwe 
regelgeving kan/zal hebben 
voor de omgang met infor-
matie door archivarissen. De 
Ronde Tafel verkende de pro-
blematiek van de bescherming 
van de persoonlijke levens-
sfeer en maakte een status 
questionis op. Voor definitieve 
en concrete antwoorden of 
aanbevelingen is het wachten 

Ronde Tafel Algemeen Rijksarchief : Van data protection tot right to erasure
2 december 2014 - Brussel

op de definitieve Europese 
regelgeving. 

In zijn inleiding op de 
gespreksronde schetste alge-
meen rijksarchivaris karel 
Velle de problematiek. Hij 
stelde zich de vraag hoe de 
nieuwe bepalingen inzake de 
bescherming van de persoon-
lijke levenssfeer en het ‘right 
to be forgotten and to erasure’ 
(artikel 17 van de DPR) het ver-
werven, waarderen en selecte-
ren, ontsluiten en ter beschik-
king stellen van archieven 
zullen beïnvloeden. Gelden die 
bepalingen ook voor papieren 
archieven en voor zoekinstru-
menten van archiefdiensten? 
Kunnen ook (klein)kinderen 
zich in naam van hun (groot)
ouders beroepen op het recht 
om vergeten te worden? Hoe 
rijmt die regelgeving met de 
deontologische code van de 
archivaris, met de principes 
van toegang en openbaar-
heid, met het recht op vrije 
meningsuiting en met het 
recht op/de plicht tot her-
innering? Zullen overheden 
geen misbruik maken van dit 
recht op vergeten en op wis-
sen van persoonlijke informa-
tie (bijvoorbeeld door te wei-
geren archief over te dragen 
aan een archiefdienst) en zo 
een moderne vorm van cen-
suur plegen?

O n d e rzo e ke r  ed o u a rd 
Cruysmans  (UCL/USL-B) 
relativeerde de rechten ter 
bescherming van de per-
soonlijke levenssfeer en het 
recht ‘vergeten te worden’. 
Hij stelde dat de rechten waar-
door de burger controle krijgt 
over zijn gegevens op het 
web, niet absoluut zijn, maar 
dat een rechtbank ze steeds 
in balans zal brengen met het 
recht op informatie van bur-
ger en maatschappij of met 
de persvrijheid. Volgende ele-
menten zouden daarbij door 
de rechtbanken in rekening 
kunnen worden gebracht: het 
historisch belang van de infor-
matie, het tijdsverloop tussen 

de feiten en hun openbaarma-
king of het publiek karakter 
van een bepaald figuur.

theo thomassen, hoogleraar 
Archivistiek aan de Universiteit 
Amsterdam, stelde dat Europa 
via een aangepaste regelge-
ving controle wil krijgen op 
de macht van internetbedrij-
ven die informatie willekeu-
rig kunnen selecteren, com-
bineren of manipuleren. Hij 
relativeerde de invloed van 
de verwachte richtlijnen op 
de archiefpraktijk en voorzag 
ook afwijkingen op artikel 17 
voor de dataverwerking met 
het oog op archivistische, his-
torisch-wetenschappelijke en 
statistische doeleinden. Hij 
verwachtte dat — eenmaal de 
regelgeving een feit — jurispru-
dentie uitsluitsel zou bieden 
inzake een aantal consequen-
ties, leemten, onduidelijkhe-
den en limieten van de wet-
geving. Ten slotte brak hij een 
lans voor de aanwezigheid 
van archivarissen bij de aan-
maak van papieren en digi-
tale archieven. Archivarissen 
zouden documenten al bij 
hun creatie moeten kunnen 
aanduiden als privacygevoe-
lig of openbaar. Zij zouden 
beide categorieën eenduidig 
moeten kunnen onderschei-
den en afzonderen en zo mee 
uitmaken wat precies online 
geplaatst mag worden. Ook 
zouden ze moeten betrok-
ken worden bij de ontwikke-
ling van procedures in ver-
band met de (automatische) 
vernietiging of bewaring van 
documenten. Archivarissen 
zouden ook hun diensten kun-
nen aanbieden bij het anonimi-
seren van databanken; zo blijft 
informatie bewaard en privacy 
gerespecteerd.

In de gedachtewisseling die 
volgde na de twee uiteenzet-
tingen van de sprekers werd 
o.a. gewezen op de autono-
mie van de nationale archief-
wetgeving die overeind blijft 
als wettelijk kader, ook na de 
nieuwe Europese regels. Ook 

het recht van de burger op 
inzage in wat over hem/haar 
wordt bewaard, ook in niet-
openbare archieven, kwam ter 
sprake. Cruysmans benadrukte 
dat de huidige Belgische wet-
geving het bewerken toestaat 
van gegevens voor statisti-
sche, historische en weten-
schappeli jke doeleinden, 
mits anonimisering. willem 
debeuckelaere, voorzitter van 
de Privacycommissie, wees er 
op dat de privacywetgeving 
niet geldt voor overledenen. 
Hij riep de aanwezige archiva-
rissen op om concrete vragen 
en problemen in hun archief-
praktijk inzake privacy te sig-
naleren aan de commissie.

Het Rijksarchief wil over deze 
belangrijke thematiek een 
internationaal colloquium 
organiseren in het voorjaar van 
2015. De Ronde Tafel bakende 
alvast een aantal invalshoe-
ken af, tekende krijtlijnen uit 
en lanceerde een oproep tot 
onderwerpen en sprekers 
voor dit internationaal treffen. 
De thematiek verdient in elk 
geval de volle aandacht van 
alle archivarissen.

Godfried Kwanten
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